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»CINKARNAR« — izdaja Cinkarna 
Celje, metalurško kemična indu
strija, Celje. Naklada 2500 izvodov. 
Vsi člani OZD Cinkarne in upo
kojenci dobivajo glasilo brezplač
no. Izhaja mesečno. Ureja uredni
ški odbor. Glavni in odgovorni 
urednik: Mira Plahutnik. Naslov.
Uredništvo glasila »Cinkarnar«, Cin 
karna, Celje, Kidričeva 19, telefon 
23-981 interna 251. Tisk: »Papir-
konfekcija« Krško.
Po mnenju Sekretariata za informi
ranje v izvršnem svetu skupščine 
SRS }e glasilo oproščeno plačeva
nja davka (št. 421-1 /72 z dne 
5. 4. 1974).
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Letošnji poslovni rezultati 
in naše naloge v prihodnjem letu
Razgovor z glavnim direktorjem

Leto 1977 teče h koncu. Ob tej priliki smo zaprosili glavnega di
rektorja Cinkarne tov. Franja Klingerja, dipl. ing. za razgovor, v 
katerem naj bi ocenil dosežene poslovne rezultate in povedal kaj 
bi bilo treba storiti za boljši jutri ter katerim problemom moramo 
posvečati največ pozornosti.

Poslovno leto se zaključuje
Tudi poslovni rezultati TOZD 

Kemija in TOZD Grafika so bi
li dokaj zadovoljivi, manj pa 
smo zadovoljni z rezultati TOZD 
Titanov dioksid, kjer smo si obe
tali boljše poslovanje. Čeprav 
izguba v višini okoli 4.000.000 din, 
kar je več kot polovica manj od 
višine izgube v preteklem letu, 
dokazuje izboljšanje v poslova
nju, pa se še vedno srečujemo 
z vrsto pomanjkljivosti pri de
lu in poslovnih učinkih v TOZD 
Titanov dioksid. Prizadevnost so
delavcev v sami TOZD Titanov 
dioksid je še odločno premajhna. 
Vzroki za takšne rezultate so 
predvsem naslednji:

Rezultate našega dela v leto
šnjem letu že lahko ocenimo. V 
OZD kot celoti smo planirane 
naloge dosegli. Predvsem je plan 
uresničen na račun nekaterih, ki 
so naredili več, kot je plan pred
videval.

Podobno stanje je pri finan
čnih rezultatih, ki niso točno iz
računani, ocenjujemo pa lahko, 
da smo dosegli relativno zado
voljive rezultate in smo lahko 
ob pogojih poslovanja v letu 
1977 z ustvarjenim dohodkom 
zadovoljni.

Najugodnejše poslovne rezul
tate so dosegli delavci v Temelj
ni organizaciji Metalurgija, po fi
nančnih kazalcih pa izstopata ta- 
koimenovani uslužnostni temelj
ni organizaciji to sta TOZD 
Vzdrževanje in energetika in 
TOZD Transport. Ko govorimo 
o temeljnih organizacijah, ki o- 
pravljajo usluge za proizvodne 
TOZD, je pomembno vprašanje 
načina prelivanja dohodka iz 
proizvodnih TOZD v TOZD ta- 
koimenovanih uslužnostnih de
javnosti.

Razvoj podjetja
V letošnjem letu smo pri po

slovanju dajali največji pouda
rek na priprave investicij, ki jih 
moramo v naslednjih letih ure
sničiti v skladu s srednjeročnim 
planom Cinkarne. Več ali manj 
smo uspeli zaključiti vprašanje 
potrebnih finančnih sredstev za 
predvidene investicije ter odpre
ti investicijske pogodbe za mo
dernizacijo valjarne, rekonstruk
cije obrata tiskarskih plošč in

Nedoseganje 
planiranega izvoza

Relativno slabi rezultati se ka
žejo v izvozu. Le-ti ne dosegajo 
niti planirane vrednosti, niti lan- .
skoletnih rezultatov. Zaskrblju
jočo zunanje trgovinsko bilanco 
pa v znatni meri povzročaju po
goji izvoza, ki so zelo nestimu
lativni za gospoadrstvo. Razko
rak med proizvodnimi stroški do
ma in prodajnimi cenami posta
ja vse večji. Tako ostane izvoz 
navadno le še nuja, ni pa v no
benem primeru več ekonomsko 
zanimiv.

Prav gotovo bi morali za izrav
navo devizne bilance na vseh ni
vojih, in tudi v Cinkarni, ubra
ti drugačno pot. V Cinkarni se 
dostikrat ne zavedamo, da je po
trebno čimveč izvažati, da bomo

lahko uvažali surovine, ki jih 
nujno potrebujemo. Potrebno bi 
se bilo dogovarjati v smeri se
lektivnega izvoza določenih pro
izvodov. Čeprav smo daleč naj

večji izvoznik v občini, ne more
mo biti zadovoljni, še najmanj 
pa ne sprejeti izvoznih rezulta
tov kot pozitivnih in sopdbud- 
nih.

Položaj titanovega dioksida
Vse akcije, ki so bile oziroma 

so v reševanju ekonomskega po
ložaja in v veliki meri zadevajo 
sistematske predpise, bi objek
tivno morale omogočiti dobro 
poslovanje Titanovega dioksida.

Vprašanju zunanjetrgovinskih 
predpisov smo celo leto posve
čali veliko pozornost, toda šele 
pri koncu leta so se nekatere 
razmere izboljšale. Pri tem mi
slimo na ukinitev disparitetnega 
tečaja, ki izboljšuje položaj v 
TOZD Titanov dioksid. Prav ta
ko so se zmanjšale tudi carin
ske dajatve na osnovne surovi- 
ne.

S pomočjo družbenopolitičnih

skupnosti, tako v občini kot re
publiki, smo v dogovorih dosegli 
napredek in imamo tako boljšo 
štartno osnovo za prihodnje le
to. Toda, vsekakor bo treba na
rediti še mnogo več za izboljša
nje stanja v TOZD Titanov di
oksid.

Poudariti moramo, da se nika
kor ne moremo zadovoljiti s 
kratkoročnimi ukrepi kot je tre
nutno sanacija Titanovega diok
sida in le vsakoletno pokrivanje 
izgube, temveč je potrebno po
iskati dolgoročne rešitve, ki bo
do pokazale večje rezultate in za
gotovile večjo prizadevnost de
lavcev v kolektivu.

Družbenopolitično delo
— prenizka proizvodnja
— prevelika normativna poraba 

surovin
— nezadovoljiva kvaliteta proiz

vodov
— ter občasni problemi, ki niso 

vedno objektivne narave.

Zaradi navedenih težav bi lah
ko bila izguba vsaj polovico 
manjša.

izrgadnje obrata za proizvodnjo 
fimežev.

Pri uresničitvi izgradnje nove 
naprave za proizvodnjo žveple
ne kisline, pa je prišlo do težav, 
v zvezi s pridobitvijo lokacijske
ga in gradbenega dovoljenja. Za
radi kasnitve pri izgradnji inve
sticije, je prišlo že sedaj do po
novnih podražitev, kar zahteva 
iskanje dodatnih virov kreditira
nja oziroma sovlaganja.

Delovanje družbenopolitičnih 
pa tudi samoupravnih organov 
je bilo, poleg drugih nalog, v 
večji meri usmrejeno v uresniče
vanje vsebine Zakona o združe
nem delu ob tem pa tudi v raz
pravo o osnutkih samoupravnih 
aktov v zvezi z uresničevanjem 
Zakona o združenem delu. Zara
di mnogih odprtih vprašanj drži 
ugotovitev, da na področju uve
ljavljanja zakonskih določil ne
koliko kasnimo, zato je ravno 
obdobje pred iztekom leta pre
natrpano z razpravo in spreje
manjem vrste samoupravnih ak
tov. Zato je prav, da se dogovo
rimo in nadaljujemo aktivnost 
na področju uresničevanja zako
na tudi v prihodnjem letu. Z

zaključkom leta bodo bolj for
malno rešene nekatere temeljne 
usmeritve. Prihodnje leto pa nas 
čaka še več dela v dograjevanju, 
spreminjanju, dopolnjevanju si
stemskih rešitev v samoupravnih 
aktih. Če bomo ugotovili, da 
sprejete naloge in določitve niso 
v skladu z Zakonom o združe
nem delu, da niso prilagojene 
našim potrebam, se bomo mo
rali lotiti boljših ukrepov za iz
boljšanje in uresničevanje vseh 
naših ciljev. To naj bo prvi ve
lik korak v preoblikovanju, ka
terega osnovni cilj je tudi traj
nejše izboljšanje položaja delav
cev v združenem delu v vseh ob
likah.

Enotnost podjetja
Zaradi raznolikosti in specifič

nosti delovnih področij imamo 
včasih različne poglede in inte
rese v OZD kot celoti. Zato se 
moramo predvsem zavedati, da 
moramo pri vseh akcijah v pod
jetju, medsebojne vezi dejansko 
samo še bolj krepiti. Temu pro
blemu smo do sedaj posvečali 
premalo pozornosti. Preveč smo
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Obrat za proizvodnjo žveplene kisline v Čretu

se naslanjali na reševanje posa
meznih problemov v posameznih 
temeljnih organizacijah, ne pa 
na reševanje problemov glede 
podjetja kot celote. Poudariti 
moramo, da bomo le enotni laž
je premagovali neštete težave, ki 
nas tarejo skozi celo leto. Vse
kakor ne bi smeli pozabiti na 
dejstvo, da se vse izravna le v 
skupnosti, da nekatere TOZD iz
stopajo v smislu pozitivnih re
zultatov, druge pa zopet v smi
slu negativnih rezultatov, ker 
so pogoji poslovanja iz leta v 
leto različni in se pogosto me
njajo, dejavnosti pa so izredno 
različne.

Pomembno je poudariti, da i- 
mamo različne dejavnosti, ki se 
med seboj prepletajo. V določe
nem obdobju izstopajo v pozi
tivnem smislu obrati ene dejav
nosti in zaostajajo obrati drugih 
dejavnosti, vendar pa lahko po
samezne sistemske spremembe 
povzrdčijo obratni proces. Po
membno je tudi dejstvo, da po
samezni obrati Cinkarne ustvar
jajo s svojim izvozom velika de
vizna sredstva, da pa so drugi 
še vse preveč vezani na drag

(Nadaljevanje na 3. strani)



Naš „novi“ Cinkarnar 
in še vedno „stari” MCC

Pred nami je zadnja številka Cinkamarja in mladinske priloge v 
letošnjem letu. Po nekajmesečnem zastoju, zaradi različnih pro
blemov, ki so nastali okoli izhajanja Cinkamarja, je s to številko 
izšlo naše glasilo v nekoliko drugačni zasedbi in novim urednikom.

Vse polemike, ki so se že ne
kaj časa vršile okoli tega pro
blema, bi morale sedaj usahniti.

Trinajst let je za izhajanje 
našega glasila skrbel tov. Zlatko 
Šentjurc, vodja izobraževalnega 
centra. Ko smo ga poprašali o 
njegovem časnikarskem delu, ki 
ga je sam opravljal toliko let, je 
povedal sledeče: »To delo sem 
prevzel po trimesečnem odho
du mojega predhodnika. Zave
dal sem se odgovorne naloge, 
ki sem jo z veseljem opravljal. 
Poiskati sem si moral stalne in 
občasne dopisnike, skratka so
delavce. Včasih so bili cinkar- 
narji bolj pripravljeni sodelova
ti v glasilu; tudi kak direk
tor obrata ali poslovne enote

je napisal kakšno kvalitetno in
formacijo.

Vemo, da je pri današnji sto
pnji razvoja samoupravljanja, 
informiranje pomemben faktor 
za aktivno sodelovanje delavcev 
pri odločanju v vseh delegatskih 
sredinah. V Cinkarni je bila kri
tika na slabo informiranje u- 
pravičena. Znali pa smo samo 
vpiti zakaj ni Cinkamarja, ni
hče pa ni samoiniciativno po
skrbel, da bi v Cinkarnar ju lah
ko objavili kakšne potrebne in
formacije, ki se tičejo neposred
nega proizvajalca. Mnogi so se 
zelo neodgovorno obnašali do 
svoje naloge na področju obve
ščanja. Nihče ni bil pripravljen 
napisati sestavka, ki bi bil ak

tualen, nihče se ni čutil dovolj 
odgovornega, pa čeprav določe
ne strukture zavezuje tudi sta
tut organizacije združenega de
la.«

Iz tega, kar nam je povedal 
tov. Šentjurc lahko sklepamo, 
da delo, ki ga je sam opravljal, 
še poleg izobraževanja, ni bilo 
rožnato.

Ker pa so se naloge na pod
ročju izobraževanja vedno bolj 
večale, saj vsi vemo, kake. -Sb 
pri nas razmere in ^potrebe po 
izobraževanje delavcev je za ča
sopis, kateri zahteva celega člo
veka, ostajalo vedno manj ča
sa.

Cinkarnar je do pred dvemi 
leti izhajal redno — enkrat me
sečno na dan izplačila OD. V 
zadnjih dveh letih je pri izha
janju prišlo do zastoja — zakaj 
smo že omenili.

Kadrovska služba je med tem 
časom iskala ustreznega novinar-

Letošnji poslovni rezultati 
in naše naloge v prihodnjem letu

Problem ekologije

Inventivna dejavnost

Kaj pričakujemo v prihodnje

spodarjenjem te prednosti izko
ristili. Vendar pa možnosti vse 
premalo izkoriščamo zaradi ten
denc posameznikov oziroma pre
majhne solidarnosti med temelj
nimi organizacijami.

bomo zbrati določena sredstva 
in pristopiti k reševanju izbolj
šav ekologije, da ne bomo ved
no izpostavljeni različnim kriti
kam, češ, da je le Cinkarna ti
sta, ki onesnažuje okolje, čeprav 
so vzroki za nečisto okolje tudi 
vsepovsod drugje.

Dejansko pa je potrebno po
svetiti več pozornosti ureditvi 
našega podjetja. Organizirati je 
potrebno akcije za čiščenje in 
odpravljanje navlak okoli obra
tov, vzdrževati red in urejati ze
lenice, kjer še niso. Zunanji vi
dez podjetja z urejeno okolico 
bo prav gotovo v veliki meri pri
speval k boljšemu počutju sle
hernega delavca.

ti. Ni prav, da ne posvečamo do
volj pozornosti inovacijam, saj 
se nekateri ne zavedajo, kaj lah
ko najmanjša novost pomeni za 
podjetje.

(Nadaljevanje s prejšnje strani) 
uvoz in si premalo prizadevajo 
za zagotovitev potrebnih suro
vin z domačega trga.

Prav zato mislim, da bi lahko 
s strpnostjo in s pametnim go-

Čeprav se je stanje z ureja
njem okolja v celjski občini v 
zadnjem času znatno izboljšalo, 
smo vso pozornost okolju ven
darle posvečali.

Narejenega je bilo precej. Naj 
omenim le eno izmed aktivnosti 
za sanacijo odlagališča Žepina in 
sploh Hudinje. Z Inštitutom Jo
žef Štefan iz Ljubljane smo pod
pisali pogodbo o izdelavi sana
cijskih programov ekološkega 
področja v Cinkarni. Izdelani 
sanacijski program ekološkega 
področja v Cinkarni. Izdelani so 
že sanacijski programi za odpad
ne vode po temeljnih organiza
cijah in sanacijski program za 
ozračje. Realizacija teh progra
mov bo tekla v letu 1978. Morali

Tudi na področju inventivne 
dejavnosti smo dosegli marsikaj. 
Ne smemo dopustiti, da ta orga
nizirana dejavnost zaspi, ampak 
jo je treba tudi materialno in 
drugače podpirati ter vspodbuja-

Težko je napovedati kakšno 
bo poslovanje v prihodnjem le
tu. Prav gotovo pa je, da bo le
to 1978 še bolj zahtevno kot je 
bilo letošnje. Boljših rezultatov 
v letu 1978 ne moremo pričako
vati, ker se morajo planirane in
vesticije uresničiti proti koncu 
leta, oziroma v letu 1979. Če ho
čemo pričakovati boljše rezulta
te, moramo ustvariti toliko več

in bolje, torej povečati moramo 
proizvodnjo in izboljšati kvali
teto proizvodov ter več prodati 
na domačem in tujem tržišču.

Večjo pozornost moramo po
svečati izpolnjevanju resoluclj- 
skih planov in jih dejansko bolj 
uskladiti, kajti to je osnovni po
goj za uspešno poslovanje.

Z boljšim pristopom in bolj

šo organizacijo dela se lahko u- 
stvari več dohodka. Povečati je 
potrebno izvoz, da bomo lahko 
uvozili surovine za tekočo proiz
vodnjo.

Pri zaposlovanju delavcev je 
potrebno voditi bolj selektivno 
politiko, kar je tudi pogoj za po
večanje proizvodje. Večji po
rast zaposlenih naj bo le v pro
duktivni sferi, v neproizvodni 
dejavnosti pa je potrebno čim
bolj zajeziti sprejeme delavcev.

Upamo, da bo način nagraje
vanja pri dograjevanju določil 
Zakona o združenem delu dal 
pravilno oceno in prave kriterije 
za uresničitev nagrajevanja po 
delu.

Vložiti moramo maksimalne 
napore za pravočasno realizacijo 
investicij, saj v novih investici
jah leži boljši jutri Cinkarne.

Seveda mora biti leto 1978 pre
lomnica za TOZD Titanov diok
sid, ker realno upamo, da bodo 
boljši osnovi pogoji za poslova
nje. Vsak delavec bo moral pri
spevati večji delež, saj bomo le 
tako omejili izgubo. Poslovanja 
z izgubo v prihodnjih letih ne 
sme biti več. Morajo se izbolj
šati pogoji poslovanja, gospodar
nost in položaj v sami temeljni 
organizaciji. Kolektiv si mora 
maksimalno prizadevati in se za
vedati, da bo uspeh dosežen le 
z večjo angažiranostjo vsakega 
zaposlenega delavca.

Za nami so že leta v katerih 
je bilo težje poslovati, bilo je 
več problemov in kriz, pa smo 
vendar znali vse prebroditi; zna
šli smo se že v težjem položaju. 
Poudarim naj, da o večji krizi v 
Cinkarni ne moremo govoriti. 
Prav gotovo bodo težave, ki pa 
jih bomo premostili z večjo pro
izvodnjo in investicijami, ki so 
dejansko potrebne.

Naj nazadnje poudarim še to, 
da moramo začeti razmišljati o 
pripravi plana za petletno obdo
bje, saj se sedanje že preliva v 
fazo realizacije.
Pogovor zapisala Mira Plahutnik

ja, ker pa je tudi tu prišlo do 
določenih zapletov, smo si po
iskali urednika oziroma uredni
co, ki je bila z veseljem in de- 
lovnostjo pripravljena sprejeti 
to delo, kar v podjetju samem. 
Naša nova urednica je tov. Mira 
Plahutnik, katere rezultati se bo
do kaj kmalu pokazali; upajmo 
na najboljše.

Še enkrat moramo poudariti, 
da delo urednika zahteva cele
ga človeka, kateri mora pozna
ti podjetje, medsebojne odnose, 
razmere v podjetju in še ni še. 
Čeprav se nekaterim zdi ta o- 
memba nepomembna, je vendar
le treba napisati in poudariti, 
ker mnogi sploh ne vedo, s kak
šnimi problemi se srečuje ure
dnik, pa čeprav še tako majhne
ga glasila.

Ob koncu se moramo našemu 
dolgoletnemu uredniku Cinkar
nar j a zahvaliti za ves njegov 
trud, naši urednici pa zaželeti 
veliko uspehov pri nadaljnjem 
delu, v katerega bo zakorakala 
v letu 1978.

Irena Seme

DENAR,
POTEM
ZDRAVJE

V torek, dne 13. decembra 1977 
je bila razprava o programskih 
izhodiščih samoupravnih intere
snih skupnosti. Razpravo so skli
cale družbenopolitične organiza
cije, katerih predstavniki pa ra
zen tovariša Slapnika niso bili 
navzoči. Seje se je izmed 93 vab
ljenih delegatov udeležilo samo 
nekaj čez 20, kar pa vsekakor 
ni vspodbudno in je vredno le 
ostre kritike.

Obravnavali so predvsem _ sa
moupravni sporazum o pravicah 
in obveznostih enotnega progra
ma zdravstvenega varstva v SR 
Sloveniji in Regionalne zdravst
vene skupnosti, katerih razlago 
je podal predstavnik Zdravstve
nega centra v Celju tovariš Go
lob.

Delegati so v razpravi nakaza
li na določene probleme, ki bo
do nastali ob zvišanju prispev
kov uporabnikov k stroškom 
zdravstvenega varstva za zdrav
stvene storitve, zdravila in pri
pomočke.

Vsak dan se srečujemo z ve
likimi socialnimi problemi. Mno
go je velikih družin z nizkimi o- 
sebnimi dohodki. Ravno pri teh 
družinah prihaja, do pogostejše 
potrebe po zdravstveni pomoči. 
Delegati so mnenja, da ti delav
ci ne bodo zmogli plačati zdrav
stvenih uslug.

Posebno pozornost bi morali 
posvetiti preventivnemu zdrav
stvenemu varstvu na delovnih 
mestih.

Delegati so predlagali naj se 
za osnovo nadomestila osebnega 
dohodka za čas bolezni upošteva 
osebni dohodek zadnjih šestih 
mesecev pred nastankom bolez
ni.

Za potrebe obratne ambulante 
pa bi morali priskrbeti še ene
ga splošnega zdravnika.

Delegati so ob zaključku raz
prave dane pripombe poslali ob
činski zdravstveni skupnosti.

M. P.
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Ognjeni zublji razdejali južno steno 
titanovega dioksida

siti se je naučil pri izpitu iz 
predmeta varstvo pri delu v Cen
tru za izobraževanje.

Zvonko Čavužič je takoj odhitel 
tja, kjer je gorelo in pričel gasi

ti z gasilnimi aparati «—
»Kakšno je vaše mnenje o var

stvu pri delu?«
»Varnostna služba v Cinkarni 

je dobro organizirana. Le delavci 
so vse premalo poučeni o upora
bi gasilnih aparatov. Dosti je 
takšnih, ki jih sploh ne znajo ak
tivirati. Vsako leto bi morali or
ganizirati obliko poučevanja de
lavcev, kako morajo ravnati v 
takšnih in podobnih primerih.«

Po vseh teh razgovorih lahko 
zaključimo, da bi morali veliko 
več pozornosti posvetiti varnosti 
pri delu. Varilci, ki varijo izven 
svojega področja dela, bi morali 
obvezno poklicati gasilsko služ
bo, da bi le-ta postavila čuvaja, 
ki bi pazil na vse morebitne ne
varnosti, ki se lahko zgodijo. Še 
bolj pa bi morali biti pazljivi 

(Nadaljevanje na 5. strani)

Martin Kukovič: »Niti pomislil 
nisem na strah, bistveno je, da 

pogasiš...«

Nekateri se bodo še spomnili ognjenih zubljev, ki so 13. junija 1977 zajeli južno plastično steno proiz
vodne hale na Titanovem dioksidu. Za prizadevnost in takojšnjo pripravljenost pri gašenju požara je 
Centralni delavski svet na novembrski seji podal soglasje k sklepu delavskega sveta TOZD Titanov di
oksid, da se izplača denarna nagrada v višini po 1.000 din sodelavcem Varga Slavku, čavužič Zvonku, 
Krulc Engelbertu, Mesec Branku in Kukovič Martinu.

V razgovoru z njimi sem se s 
pomočjo njihovega pripovedova
nja seznanil s celotnim potekom 
gašenja. Namen razgovora z de
lavci, ki so reševali družbeno i- 
movino pa je bil predvsem ta, 
da dokažemo, kako so delavci so
lidarni, vestni, kako se da reše
vati. kaj je treba še storiti za 
boljšo varnost in ne nazadnje, da 
nakažemo vzroke takih pojavov

Branko Mesec na svojem delov
nem mestu v glavnem laborato

riju
in na vse tiste pomankljivosti, 
ki so v praksi še vedno prisot
ne.

Okrog poldvanajste ure dopol
dne je ob varjenju napeljav v

spodjem delu hale prišlo do raz- 
slopitve plastične stene in nato 
do požara. Ogenj se je hitro 
vzpenjal navzgor.

Branko Mesec, ki je delal v bli-
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žini, je takoj začel gasiti.

»Kje ste bili v trenutku, ko je 
začelo goreti in kako ste začeli 
gasiti?«

»Tisti dan sem nadomeščal de
lavca na hidrolizi. Ko sem opa
zil ogenj, sem bil oddaljen dvaj
set metrov od stene. Takoj sem 
pričel gasiti z vodo, ker pa je 
ogenj že dosegel električne kable, 
sem z gašenjem takoj prenehal. 
Z bližnjih omaric sem prinesel 
nekaj gasilnih aparatov in začel 
z njimi gasiti. Medtem je prišlo 
še nekaj delavcev, ki so prisko
čili na pomoč. Menim, da so de
lavci, ki delajo v hali Titan di
oksida zelo vestni, saj ni bilo ni
kogar, ki ne bi prišel pomagat.«

Branko opravlja zdaj delo la
boranta v tehničnem servisu na 
Titanovem dioksidu; v proizvod
nji pa je delal več kot dve leti. 
Glede na to, da je delal že v ru
dniku, si je že tam nabral nekaj 
izkušenj z gašenjem požarov, o- 
biskuje pa tudi laborantsko šolo 
v Cinkarni, kjer o tem mnogo 
sliši pri pouku varstva pri delu.

»Ali menite, da je varnost de
lavcev v obratu Titanovega diok
sida zagotovljena?«

»Gasilski aparati so vsi na svo
jem mestu in prepričan sem, da 
so več ali manj vsi napolnjeni. 
Dvomim tudi, da je bil kateri iz
med njih v času požara pokvar
jen. Res pa je, da bi lahko bili 
gasilni aparati postavljeni na 
več mestih. Primanjkuje tudi več 
hidrantov za vodo.«

Slavko VARGA, ki dela pri na
peljavi platna, je peljal platno

h krojaču. Ko se je s kolesom 
vračal v obrat, je videl dim. Ne
kdo mu je pojasnil, da na Tita
novem dioksidu gori, zato se je 
nemudoma peljal h gasilcem in 
jih obvestil o požaru. Hitro se 
je vrnil nazaj in začel gasiti z 
gasilnimi aparati.

»Ali ste vedeli, kako nevarno 
se je približati ognju?«

»Vedel sem, da so na plastič
ni steni električne žice in da je 
gašenje z vodo nevarno in ne le 
to, pri gorenju plastika poka in 
meče drobne koščke povsod na
okrog. Že kot mladinec sem se 
naučil gasilskih veščin, zato se v 
akcijo ni bilo težko vključiti.«

Slavko meni, da bi bilo prav, 
če bi bili delavci bolj poučeni 
o tem, kako se aktivira gasilni 
aparat.

Slavko Varga dela pri napeljavi 
platna

Tudi Martin KUKOVIČ je rav
no takrat prišel v obrat in takoj 
odhitel na mesto požara. Nekate
ri so že gasili z vodo, ker pa je 
ogenj že zajel električno napelja
vo, je uporabil gasilni aparat.

»Ko vidiš, kakšna nevarnost 
preti, prav gotovo ne pomisliš 
na strah, začneš reševati, kar se 
rešiti da?«

»To je res. Niti pomislil nisem 
na strah, bistveno je, da pogasiš, 
ne moreš. Nisem vedel kako je 
prišlo do požara, vendar v tistem 
trenutku to ni bilo pomembno. 
Moram pa povedati, da je bilo 
sodelovanje vseh delavcev iz Ti
tanovega dioksida res veliko. Vsi 
ki so bili v bližini, so pomagali 
pri gašenju. Vse premalo pa je 
bilo gasilnih aparatov. Ko smo 
porabili vse, smo morali čakati 
na gasilce. Ob tem nam je bilo 
težko gledati kako se je ogenj 
širil, gasiti pa nismo mogli.«

Martin je bil že tri leta gasi
lec in prostovoljni gasilec v Cin
karni, zato je tembolj poznal pri
stop k gašenju.

Zvone ČAVUŽIČ je pripovedo
val: »Sodelavec mi je rekel, da 
se je v črnem delu nekaj vžga
lo. Takoj sem odhitel na kraj 
nesreče. Pograbil sem vse oko
liške gasilne aparate in gasil pri
bližno petnajst minut.«

Zvone dela v pripravi kali. Ga-

Grozovit je bil pogled na naprave, ki jih je opustošil ogenj



Delo samoupravnih organov
CDS potrdil komisije in odbore

Centralni delavski svet je na svoji prejšnji seji potrdil imenova
nje komisij in odborov centralnega delavskega sveta in imenoval
kandidate za opravljanje funkcij

1. V odboru za uveljavljanje 
Zakona o združenem delu so: 
predsednik — Slapnik Leopold, 
namestnik predsednika — Mir
nik Marjan ter člani: Haas Hin
ko, Monfreda Ivan, Kočič Hrani- 
slav, Poklšek Franc, Ažman Kri
stina, Erjavec Ferdo, Punčuh Jo
že, Germadnik Branko, Zeleno- 
vič Vlado, Raznožnik Milena, 
Škrjanc Franc, Vervega Viktor, 
Markovič Milivoj, Jevšinek Ma
rija, po službeni dolžnosti pa v 
odboru sodelujejo: Bernjak Ma
rija, Rojnik Aleksander, Rant 
Miloš in Praznik Avgust.

2. Komisija za samoupravne 
akte: predsednik — Farčnik Jo
žica, namestnik predsednika — 
Hiršman Jože, člani: Kosi Bre
da, Plauc Maks, Naraks Jože, 
Deržek Avgust, Cmok Drago, 
Krsnik Milan, Štumberger Jože,

v le-teh.

Del Negro Karla, Zalokar Franc, 
Murovič Dragan, Cmok Branko, 
Jokan Anton.

3. Komisija za ugotavljanje 
dohodka in osebnih dohodkov: 
predsednik — Drev Marjan, na
mestnik predsednika — Potočnik 
Alojz, člani: Bernjak Marija, Ke
renčič Rumica, Gutenberger 
Franc, Počivalšek Ciril, Cmok 
Drago, Krsnik Milan, Cankar 
Slavko, Kuder Jože, Zalokar 
Franc, Omerzel Peter, Markovič 
Milan in Jevšinek Marija.

4. Komisija za ocenitev in od
pis osnovnih sredstev: predsed
nik — Kocijan Milan, namestnik 
predsednika — Krušič Anton, 
člani: Pajk Marica, Godicelj
Branka, Dorn Franc, Pliberšek 
Jože, Pevec Viki, Pezerovič Si
mo, Leskovšek Friderik, Celesti
na Stane, Dobovišek Emil, Mež

nar Mirko, Talevski Spaso in 
Kolar Franc.

5. Komisija za razpis vodilnih
in drugih prostih delovnih mest: 
predsednik •— Tukarič Marko, 
namestnik predsednika — Ojda- 
nič Slavko, člani: Praznik Av
gust, Cunjak Radenko, Veranič 
Ivan, Arh Zvone, Farčnik Jožica, 
Štifter Franc, Smeh Franc, Gra
bar Franc, Tofant Zvone, Vodi
čar Janko, Nikolič Maksim in 
Grkovič Budimir.

6. Komisija za družbeni stan
dard in rekreacijo: predsednik 
— Žolger Tomaž, r namestnik 
predsednika Miljevič Cveto, čla
ni: Zupanc Vera, Dobrotinšek 
Jožica, Mraz Rudi, Cervan Franc, 
Štorman Konrad, Hemaus Jože, 
Valand Albin, Celestina Stane, 
Ljubič Jože, Budna Štefan, Ni
količ Maksim in Cmager Cvet
ka.

7. Komisija za inovacije in ra
cionalizacije: predsednik — Sen- 
delbach Franc, namestnik pred
sednika — Omersel Peter, člani: 
Brumec Nada, Gutenberger 
Franc, Marolt Bojan, Cvek Dun
ja, Ojdanič Slavko, Mulej Dani, 
Zupančič Metka, Krušič Anton, 
Mesareč Franjo, Koren Karel, 
Lazič Aleksander in Gajšek Bo
ris.

8. Komisija za pregled investi
cijske gradnje in nabavo osnov
nih sredstev: predsednik — Kri
vec Milan, namestnik predsed
nika — Burnik Mihael, člani: 
Radej Marica, Kačičnik Marica, 
Kočič Hranislav, Amon Jure, Ko
si Moj mir, Cvek Dunja, Žerjav 
Franc, Onič Mirko, Štumberger 
Jože, Slokan Dušan, Polutnik 
Mirko in Cmager Cvetka.

OZD CINKARNA CELJE 
Komisija za izvedbo 
referenduma

Preložitev referenduma
Razpis REFERENDUMA, objavljen v številki četrtega in

ternega glasila CINKARNAR Celje, je bil zaradi objektivnih 
vzrokov, preložen na kasnejši datum.

O izidu uspeha referenduma, vas bomo obvestili v prihod
nji številki Cinkamarja.

Ognjeni zublji
(Nadaljevanje s 4. strani)

tam, kjer imamo opravka z vne
tljivimi materiali in nevarnimi 
kislinami. Gasilne aparate teden
sko pregledujejo, vendar po šte
vilu ne zadoščajo potrebam. De
lavce je potrebno seznanjati tu
di z uporabo teh aparatov. Več
krat smo razočarani ker nekateri 
delavci nimajo posluha do naše 
varnostne službe, katera organi
zira uvajalne seminarje za vse 
novo sprejete delavce.

Opazila sem, da so delavci na 
Titanovem dioksidu premalo za
ščiteni. Nihče ni imel na sebi 
predpisano obvezno varnostno 
oblačilo. Sprašujem, se morda se 
boste tudi drugi zamislili ob 
tem, zakaj tolikšna malomar
nost?

Spoznali smo tudi solidarnost 
,in pripravljenost za pomoč de
lavcev na Titanovem dioksidu, 
pomoč gasilcev Cinkarne in celo 
gasilske ekipe iz Trnovelj. Zato 
moramo dati vse priznanje ti
stim delavcem, ki so kakorkoli 
pomagali pri gašenju, saj so v 
veliki meri pripomogli, da ni 
zgorelo še več, pri čemer bi bila 
škoda še večja.

Mira Plahutnik

Tako je izgle- 
dalo »okno«, 
ki ga je nare
dil požar; bilo 
pa bi lahko še 
mnogo večje, 
če se ognju ne 
bi takoj zopr- 
stavili prizade
vni delavci Ti
tanovega diok
sida
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Komisije
poslovnega
odbora

Poslovni odbor podjetja je 
na svoji zadnji redni seji, dne 
24. oktobra 1977 potrdil kan
didate za komisije Poslovne
ga odbora in sicer

1. Komisija za urejanje sta
novanjskih zadev: predsednik
— Grkinič Marina, namest
nik predsednika — Veranič 
Ivan, člani: Justin Anica,
Farčnik Jože, Poklšek Franc, 
Červan Franc, Kočnik Ber
nard, Hemaus Jože, Bračun 
Štefan, Kukič Miro, Miljevič 
Cveto, Murovič Dragan, La
zič Aleksander, Šeško Vikica.

2. Komisija za zaposlova
nje invalidov, žena in mladi
ne: predsednik — Umek Mar
tina, namestnik predsednika
— Unetič Rok, člani: Žagar 
Jana, Kramar Silva, Dečko 
Franc, Lipošek Nevenka, Per
čič Branka, Potočnik Erika, 
Jančič Jože, Pekič Nikola, Pe
čar Beno, Koren Jože, Krof
lič Jože, Kroflič Anica in Še
ško Stanko.

3. Komisija za varstvo oko
lja: predsednik — Pustoslem- 
šek Branko, namestnik pred
sednika — Benčina Silva, čla
ni: Kosi Breda, Seme Irena, 
Arh Zvone, Lukašček Zlatko, 
Žele Pavle, Vidali Vincenc, 
Zakošek Darko, Pavlič Rajko, 
Brulc Jože, Ašenberger Jože, 
Kolar Franc in Čalasan Pa
vel.

4. Odbor za informiranje
— uredniški odbor (sestav le 
tega je naveden v prejšnji 
številki Cinkarnarja).

<He&ede - 
obljube
Besede, obljube, besede, 
desetkrat, stokrat besede, 
besede, te preklete besede 
besede, same laži.

Govori prijatelj, govori, 
vpij in se trkaj po prsih, 
a vedi, jaz slišim le obljube, 
obljube, same laži.

Ne oziraj se name prijatelj, 
saj jaz le poslušam besede, 
a mnogi poslušno ubogajo 
te tvoje same laži.

Mogoče tudi ti boš spoznal, 
kako lepo beseda zveni, 
obljuba, ta prekleta beseda, 
kako človek zaradi nje trpi.

Samo v sanjah,
v tistem otroškem hrepenenju, 
beseda se v dejanje spremeni. 
Vedi, samo v sanjah 
besede niso laži.

Nakloni besedo človeku, 
ne laž, odkrito besedo, 
obljubo, ki ne bo laž.

Besede, obljube, besede, 
povsod in vedno besede, 
obljube, te lepe besede, 
besede, med njimi laži.

CINKARNAR 5



Kako smo poslovali
Poslovni rezultati v desetih in proizvodni rezultati v enajstih 
mesecih

V novembru ustvarjena proizvodnja v Cinkarni je bila za 4 % 
manjša kot v oktobru tega leta. Do tega je prišlo zaradi manjšega 
razpoložljivega časovnega fonda in nekaterih izpadov dela planirane 
proizvodnje pomembnejših proizvodov. V novembru dosežena pro
izvodnja je za 2,7 % manjša od tiste, ki je bila dosežena poprečno 
mesečno v desetih mesecih tega leta.

Proizvodnja, ki so jo dosegle 
vse temeljne organizacije Cin
karne v enajstih mesecih leto
šnjega leta je za 8,98 % večja 
od tiste, ki so jo ustvarile te
meljne organizacije v istem raz
dobju preteklega leta.

Poslovni rezultati 
organizacijah

po temeljnih

Metalurgija je dosegla v no
vembru tega leta vrednost pro
izvodnje, ki je za 3,22 % manjša 
od tiste, ki jo je ustvarila v ok
tobru. Vrednost le-te je za 5,7 % 
večja od tiste, ki je bila dose
žena poprečno mesečno v dese
tih mesecih letos.

Vrednost proizvodnje, ki jo je 
ustvarila Metalurgija kumulativ
no v enajstih mesecih letošnje
ga leta, je za 0,83 % večja kot 
v istem razdobju preteklega le
ta.

Kemija Celje je v novembru 
ustvarila proizvodnjo, ki je za 
8,6 °/o večja kot v oktobru. Ven
dar pa je le-ta zaradi sezonskih 
vplivov (modra galica, modri ba
ker ipd.) za 13 % manjša od po
prečne dosežene proizvodnje v 
desetih mesecih.

Kumulativna vrednost v enaj
stih mesecih dosežene proizvod
nje te organizacije je za 10,63 % 
večja kot je bila dosežena v is
tem razdobju preteklega leta. 
Kljub relativno zadovoljivi ra
sti proizvodnje, pa le-ta ne do
sega planirane proizvodnje, saj 
je kumulativno proizvodni plan 
enajstih mesecev dosežen le z 
96,38 »/p.

Kemija Mozirje — delavci te
ga obrata so dosegli v novem
bru vrednost proizvodnje, ki je 
na nivoju dosega proizvodnje v 
oktobru. V novembru dosežena 
vrednost proizvodnje je za 1,2 
% večja kot je bila poprečno 
mesečno ustvarjena proizvodnja 
v desetih mesecih tega leta. V 
enajstih mesecih letošnjega leta 
so dosegli vrednost proizvodnje, 
ki je za 23,81 % večja kot v 
istem razdobju lani. Kljub viso
kemu porastu, pa dinamika pla
nirane proizvodnje ni dosežena. 
Zaostanek znaša 7,8%.

Grafika — delavci te temeljne 
organizacije so v novembru do
segli vrednost proizvodnje, ki 
je za 2,8 % večja kot je bila 
v oktobru m je enaka poprečni 
mesečni vrednosti proizvodnje, 
ki je bila dosežena v devetih 
mesecih letošnjega leta.

Vrednost proizvodnje, ki je bi
la dosežena kumulativno v enaj
stih mesecih letošnjega leta, je 
za 14,74 % večja v istem raz
dobju preteklega leta. Osnovni 
proizvodni plan za to razdobje 
je presežen za 11 %.

Titanov dioksid — v novem
bru dosežena proizvodnja je za
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9,5 % manjša kot je bila dose
žena v oktobru in za 2,5 % 
manjša, kot je bila dosežena po
prečno mesečno v desetih mese
cih letošnjega leta. Kumulativna 
vrednost proizvodnje, ki so jo 
delavci te temeljne organizacije 
dosegli v enajstih mesecih letos, 
je za 9,78 % večja od tiste, ki je 
bila ustvarjena v istem razdob
ju lani. Vendar, porast proizvo
dnje zaostaja za planiranim, saj 
je bil osnovni plan v tem raz
dobju presežen le s 93,46 %.

Obrat Galvana — v novembru 
dosežena^ proizvodnja je za 16,5 
% manjša kot je bila dosežena 
v oktobru in za 13,5 % manjša 
od proizvodnje, ki je bila dose
žena poprečno mesečno v dese
tih mesecih letošnjega leta.

Vrednost proizvodnje, ki je bi
la dosežena v enajstih mesecih 
leta 1977, je za 1,26 % večja kot 
v istem razdobju preteklega le
ta.

Produktivnost dela 
na zaposlenega

Ker je poprečno število zapo
slenih v Cinkarni porastlo, v pri
merjavi z istim razdobjem pre
teklega leta, kumulativno za 2,03 
% proizvodnja pa za 8,98 %, je 
produktivnost dela na zaposle
nega porastla za 6,95 %. Kumu
lativno v desetih mesecih smo 
imeli stopnjo porasta produktiv
nosti dela še 8,29, ki pa je za
radi slabših proizvodnih rezul
tatov v novembru, ob praktič
no nespremenjenem številu za
poslenih, padla za 1,34 %.

Kumulativna stopnja rasti 
produktivnosti dela je v primer
javi s tisto, ki je bila dosežena 
v desetih mesecih, upadla v 
vseh temeljnih organizacijah, z 
izjemo obrata v Mozirju, kjer je 
prišlo do rahlega povečanja di
namike porasta za 0,2 °/o.

Poslovni uspehi OZD in TOZD

Zaradi izgube, ki jo ustvarja 
proizvodnja titanovega dioksi
da, posluje celotna Cinkarna na 
skrajni meji rentabilnosti. Osta
le temeljne organizacije dosega
jo relativno zadovoljive poslov
ne rezultate, vendar le-ti komaj 
zadostujejo za pokrivanje izgu
be, ki nastaja pri proizvodnji ti
tanovega dioksida in za pokriva
nje obveznosti iz dohodka.

Ob devetmesečnem periodič
nem obračunu smo ugotovili, da 
smo poslovanje pred pokritjem 
izgube partnerja iz NDR zaklju
čili z izgubo v znesku 2.757.867,00 
dinarjev. Do te izgube je prišlo 
v tretjem tromesečju, ko smo 
poslovali z izgubo in tako po
slabšali polletni poslovni rezul
tat.

Poslovni rezultat meseca ok
tobra je bil bolj spodbuden vpri
čo visokega obsega poslovanja,

tako, da smo vendarle zaklju
čili desetmesečno poslovanje z 
minimalnim pozitivnim rezulta
tom v znesku 519.935,00 dinar
jev.

Temeljne organizacije brez Ti
tanovega dioksida so ustvarile 
sredstva:

din
— za bruto sklade

v znesku 40.845.040,00
— TOZD TiO, je

imela izgubo 40.325.105,00
— pozitivna razlika 

pred pokritjem
partnerja iz NDR 519.935,00

— del izgube, ki 
odpade na partnerja
VVB L. u. F. 19.847.198,00

— ostanek dohodka 
za delitev na
nivoju Cinkarne 20.357.133,00

TOZD Metalurgija je v dese
tih mesecih ustvarila ostanek 
dohodka po pokritju pogodbe
nih, zakonskih obveznosti in o- 
sebnih dohodkov v znesku
15.595.191,00 dinarjev, kar pome
ni, da je ustvarila v oktobru 
le znesek 836.000,00 dinarjev, 
medtem ko znaša mesečno po
prečje devetih mesecev 
1.634.000,00 dinarjev.

V Kemiji Celje upada poslov
na učinkovitost v drugem pol
letju, zaradi povečane udeležbe 
izvoza v strukturi prodaje in 
manjšega obsega poslovanja za
radi seznoskih vplivov. Ta TOZD 
posluje v drugem polletju z iz
gubo in je zato močno zmanj
šala ostanek dohodka, ki ga je 
ustvarila v prvem polletju. V 
desetih mesecih je ustvarila 
sredstva za bruto sklade v zne
sku 2.405.000,00 din, kar je le 
23,5% letne planirane vrednosti.

Obrat v Mozirju ni bil podvr
žen takšnim nihanjem, zato je 
poslovni rezultat dosežen v ok
tobru na letnem mesečnem po
prečju. Delavci tega obrata so 
v tem razdobju ustvarili sred

stva za bruto sklade v znesku
2.028.508,00 dinarjev, kar je več 
kot je bilo planirano za vse le
to.

Ostanek dohodka po pokritju 
zakonskih, pogodbenih obvezno
stih in osebnih dohodkov, ki ga 
je dosegla v oktobru Grafika je 
prav tako na devetmesečnem po
prečju. Ta ostanek dohodka zna
ša po zaključku desetmesečne
ga poslovanja 8.260.000,00 dinar
jev in je le še za 4 % nižji od 
tistega, ki je bil planiran za vse 
leto.

Izguba temeljne organizacije 
Ti02, ki je v devetih mesecih 
znašala 41.844.000,000 din, je bila 
v oktobru zmanjšana na 
40.325.000,00 din. Oktobrski re
zultat je bil boljši zaradi rela
tivno visoke proizvodnje in po
večanja prodaje na domačem 
tržišču. Osnovni razlogi za izgu
bo pa ostajajo še naprej isti, 
kot smo jih ugotavljali v pred
hodnih razdobjih.

TOZD Vzdrževanje in energe
tika je v oktobru ustvarila ve
čji ostanek dohodka kot je bil 
poprečni osebni dohodek v de
vetih mesecih letošnjega leta, 
ker se je v drugem polletju do
govorila za višje prodajne cene 
svojih uslug, vpričo nizkega do
hodka v prvem polletju. Sred
stva za bruto sklade znašajo per 
31. december 1977 6.464.000,00 di
narjev, s čimer je ta TOZD do
segla 65,3 % letne planirane 
vrednosti.

Delavci TOZD Transport so v 
oktobru v glavnem dosegli osta
nek dohodka, ki je enak popreč
nemu mesečnemu dohodku, ki 
je bil ustvarjen v devetih mese
cih letošnjega leta.

Ta temeljna organizacija izka
zuje ostanek dohodka po pokri
tju zakonskih in pogodbenih 
obveznosti ter osebnih dohodkov 
v znesku 6.090.000,00 dinarjev. 
Ta znesek je že 2,4 krat večji od 
tistega, ki ga je planirala za 
vse letošnje leto. H. Haas

»Ali hodiš na rekreacijo, Tomo?«
»Ne, mi ni treba, se rajši udeležujem sestankov samoupravnih 

delovnih skupin in povem ti, da je tudi tam dovolj ..razgibano”.«



NESREČE PRI DELU • NESREČE PRI DELU • NESREČE PRI DELU © NESREČE PRI DELU • NESREČE PRI DELU • NESREČE

V mesecu novembru 1977 se je pripetilo 11 nesreč pri delu in 
2 nesreči na poti na delo in z dela. Resnost nesreč ni velika, kar je 
razvidno iz števila izgubljenih dni zaradi nesreč pri delu.

Skupaj je izgubljenih 110 delovnih dni ali 10 dni na nesrečo 
pri delu. Od 11 poškodovanih delavcev jih je 10 zaključilo stalež in 
zopet redno delajo poln delovni čas.

Po naši oceni je vzrok za ne
sreče pri 8 nesrečah osebni de
javnik, pri 3 nesrečah pa zuna
nji dejavnik.

1. Dne 3. novembra ob 12.00 u- 
ri se je prvič poškodoval POZI- 
NEK Franc v mehanični delavni
ci.

Pri vstavljanju zatika si je po
magal z izvijačem, kateri mu je 
spodrsnil in ga pičil v dlan leve 
roke. Vzrok za nesrečo je oseb
nega značaja — neprevidnost de
lavca. Zakaj je delavec pri tem 
delu bil nepreviden, je težko u- 
gotoviti. Po naši oceni, do nesre
če ne bi prišlo, če bi delavec bil 
pri tem delu dovolj pazljiv. Po
nesrečenec je bil v staležu 2 dni.

2. Dne 3. novembra ob 8.00 uri 
se je drugič poškodoval MLA
KAR Viktor iz transporta.

Pri razkladanju cinkovih plošč 
(blokov) je sodelavec vrgel ploš
čo na kup in pri tem zadel Mla
karja ter mu poškodoval kaza
lec in sredinec desne roke. Vzrok 
za nesrečo je nesmotern in neva
ren način dela sodelavca, kljub 
temu, da ni namerno poškodoval 
Mlakarja. Ponesrečenec je bil v 
staležu 11 dni.

3. Dne 3. novembra ob 11.00 u- 
ri se je tretjič poškodoval PLAN
KAR Peter v valjarni.

Pri rolanju cinkove pločevine 
je hotel pritisniti vzvod za žateg- 
nitev traku, nakar mu je spodr
snilo in tako ga je drog udaril 
v podgolen desne noge. Vzrok za 
nesrečo je osebnega značaja (ne
previdnost delavca) in delovno 
okolje (spolzka tla). Ponesreče
nec je bil v staležu 13 dni.

4. Dne 4. novembra ob 19.00 u- 
ri se je prvič poškodovala VUČ- 
KOVAC Radenka v tiskarskih 
ploščah.

Pri spuščanju dvigala ji je 
med tresalno napravo in dviga
lom stisnilo kazalec leve roke. 
Vzrok za nesrečo je neprevid
nost delavke pri delu. Po naši o- 
ceni do nesreče ne bi prišlo, če 
bi bila delavka dovolj pazljiva. 
Ponesrečenka je zaradi tega bila 
v staležu 12 dni.

5. Dne 8. novembra ob 18.00 u- 
ri se je drugič poškodoval PE
TEK Pavel v keramiki.

Pri zamenjavi dela pri stiskal
nici je stopil na pokrov stiskal
nice. Na spolzkem pokrovu mu 
je spodrsnilo tako, da je udaril 
z nogo ob pokrov in si poškodo
val desno nogo pod kolenom. 
Vzrok za nesrečo je spolzek po
krov in neprevidnost delavca, ki 
bi moral biti bolj pazljiv, z ozi
rom na trenutne pogoje dela pri 
zamenjavi omenjenega dela na 
stiskalnici. Ponesrečenec je bo- 
loval tri dni.

6. Dne 7. novembra ob 8.00 uri 
se je prvič poškodoval BAJRA
MI ZEČIRI v keramiki.

Pri dviganju pločevinastega 
soda, v katerem so bile smeti, si 
je poškodoval sredinec desne ro
ke. Vzrok za poškodbo je nepre

vidnost in pomanjkanje delov
nih izkušenj pri delu. Ponesreče
nec je bil v staležu 11 dni.

Dne 8. novembra ob 15.00 uri 
se je prvič poškodoval RODIČ 
Borislav v pražami ferosulfata.

Ko je z železnim drogom či
stil transportni trak, mu je drog 
zdrsnil in je udaril z desno roko 
po železni konstrukciji ter si pri 
tem poškodoval mezinec. Vzrok 
za poškodbo je neustrezno oro
dje oziroma pripomoček za či
ščenje transportnega traku in 
neprevidnost delavca pri delu. 
Zaradi tega je ponesrečenec bo- 
loval 23 dni.

8. Dne 11. novembra ob 24. uri 
se je drugič poškodoval BOŽIČ 
Anton na novi žvepleni.

Pri izpuščanju posteljice mu 
je padel ročaj za ventil in mu 
poškodoval glavo. Vzrok za ne
srečo je neutrjen ročaj, ki je 
zaradi tresljajev padel. Ročaj je 
sedaj pritrjen in ni več nevar
nosti za poškodbo. Ponesrečenec 
je bil v staležu 10 dni.

9. Dne 14. novembra ob 19.00 
uri se je že tretjič poškodoval 
ŠPILJAK Alojz v litoponu.

Pri zapiranju gumijastega na
stavka s ščipalko se je snel gu
mijasti nastevek in tako ga je 
po stegnih pobrizgala lužnata 
vroča masa. Vzrok za nesrečo je 
pomankljiv tehnološki proces. 
Gumijasti nastavek s ščipalko 
mora vodstvo obrata zamenjati 
z ustrezno metalno cevjo in ven
tilom. Ponesrečenec je še vedno 
v bolniškem staležu, ki bo pred
vidoma trajal približno 2 mese
ca.

10. Dne 20. novembra ob 9. uri 
se je prvič poškodoval JUS Ne
venko na klarifikaciji (TiO2).

Pri pranju vrečastih filtrov z 
vodo, katero je mešal s paro, mu 
je zvilo gumijasto cev in po ob
razu ga je opekla para. Vzrok 
za nesrečo je nepazljivost delav
ca pri mešanju vode in vroče 
vodne pare pod pritiskom. Dela
vec je zaradi poškodbe bil v sta
ležu 8 dni.

11. Dne 21. novembra ob 8. uri 
se je prvič poškodoval JUG Slav
ko v mehanični delavnici.

Ko je s sodelavcem poskušal 
odviti vijak iz starega ohišja, mu 
to ni uspelo, zato ga je hotel pre
sekati, nakar mu je tujek prile
tel v oči. Vzrok za nesrečo je 
umazano ohišje z ostanki jedkih 
snovi in neuporaba osebnih za
ščitnih sredstev. Ohišje bi bilo 
potrebno najprej očistiti (opra
ti) in potem razstaviti in popra
viti.

Varno delovno okolje In var
ne delovne razmere se ustvarijo 
s tehničnimi, zdravstvenimi, so
cialnimi, vzgojnimi in pravnimi 
ukrepi, s katerimi se preprečuje
jo in odpravljajo vzroki zaradi 
katerih lahko pride pri delu do 
poškodb in zdravstvenih okvar 
delavcev. (Zakon o varstvu pri 
delu, Ur. 1. SRS 32/74)

Varno delovno okolje in vame 
delovne razmere so zagotovljene, 
če delavec ob normalni pazljivo
sti ter strokovni in zdravstevni 
sposobnosti lahko opravlja svo
je delo, ne da bi pri tem prišlo 
do telesnih poškodb ali zdravst
venih okvar.

Delavec mora opravljati svoje 
delo s tolikšno pazljivostjo, da 
s tem varuje svoje življenje in 
zdravje ter zdravje in življenje 
drugih.

Zakaj je delavec nepreviden, 
nepazljiv, ali raztresen pri delij? 
V današnjem tempu in, načinu 
življenja ni težko odgovoriti na 
to vprašanje. Nepazljiv je zara
di:

— slabih medsebojnih odnosov 
v obratu

— bolezni ali drugih razmer v 
družini

— slabega počutja in utrujeno
sti

— nerešenega stanovanjskega 
vprašanja

— osebnega odnosa delavca do 
dela, ki ga opravlja (neustrez
ni osebni dohodek, delovno 
mesto, delovno okolje itd.).

Po naši oceni bi bili omenjeni 
razlogi najpogostejši vzroki za 
nesreče pri delu.

Šimun Pinjušič

Teden požarne 
varnosti

V letošnjem letu je bil teden požarne varnosti od 23. oktobra 
do 30. oktobra. Mogoče si marsikdo predstavlja, da je gasilsko dru
štvo v našem kolektivu zato, ker po nekem pravilu mora obstojati. 
Toda ni tako. Delo društva je zelo pomembno za varstvo pred po
žari in drugimi elementarnimi nesrečami.

V tem tednu smo si zadali 
plan dela. Udeležili smo se dveh 
sektorskih vaj, si ogledali gasil
ski muzej v Metliki. V tovarni 
smo imeli tri predavanja, pre
gled hidrantnega omrežja, imeli 
smo interni preventivni pregled, 
udeležili smo se kinopredstave v 
Celju, katera je prikazovala re
ševanje ljudi iz stolpnic, teme
ljito smo pregledali vso opremo 
in orodje in razobesili opozoril
ne parole za varstvo pred poža
rom.

To je samo del našega dela, ki 
smo ga v tem tednu še dodatno 
opravili. Poleg vsega tega vrši
mo še usluge, predvsem imamo 
veliko prevozov ponesrečencev z 
gasilskim avtom v obratno am
bulanto oziroma bolnico iz ob
rata. Posojamo orodja pri raz
nih nujnih delih v posameznih 
obratih. V drugih obratih pa i- 
mamo veliko akcijo pri črpanju 
vode.

Pri internem pregledu smo u- 
gotovili, da so posamezni obrati 
glede izpravnosti hidrantov v ze
lo slabem stanju. Čut do ročnih 
gasilnih aparatov je premajhen. 
Potem so tu še razna smetišča, 
ki predstavljajo zelo veliko ne
varnost za požar. V obratih smo 
opazili, da popušča skrb za po
žarno varnost, kar pa je lahko 
usodno. Ugotovili smo, da se po 
obratih vse preveč pojavljajo 
razna skladišča vnetljivih teko
čin in mazil, ki predstavljajo po
žarno nevarnost. Nadalje smo u- 
gotovili, da je vse premalo po
skrbljeno, da bi bili naši varilci 
poučeni o delovanju oziroma z 
rokovanjem ročnih gasilnih apa
ratov. Ker se v obratih precej 
uporabljajo varilni aparati, opo
zarjamo odgovorne osebe, da 
morajo imeti svoje delavce po
učene kako se ravna z ročnimi 
gasilnimi aparati. S tem hočemo 
povedati, da bi v nasprotnem 
primeru moralo dežurati naj
manj desetina delavcev v izme
nah (prisotnost gasilcev).

Ponovno moramo opozoriti na 
črpanje vode po obratih. Ugotav

ljamo, da so razne črpalke, ki 
obstojajo na različnih mestih, 
pokvarjene. Tudi tu moramo 
opozoriti na črpalke, iz katerih 
lahko črpamo samo vodo, ki je 
čista oziroma ne vsebuje kislin, 
olj, luga ipd. Nujno je, da dobi 
naša služba črpalko, s katero bi 
lahko izčrpali lahkovnetljive te
kočine. V vseh tistih obratih, 
kjer imajo opravka s kislino po
mešano z vodo je potrebno, da 
imajo črpalke primerne za črpa
nje take snovi. Enako velja tu
di za naš cevni material, kateri 
se zaradi takšnih vod zelo hitro 
uničuje. Marsikdo misli, »češ, 
gasilci bodo cev že posodili.« Ne
kateri mislijo, da gasilci dobijo 
cevi zastonj. Vemo pa, da so ga
silske cevi zelo drage. Za take 
vode, kot smo jih omenili, je tre
ba imeti posebne cevi, ki so od
porne proti kislinam. Enako ve
lja tudi za naše motorke, ker ne
kateri mislijo, da lahko črpamo 
vsako vodo, ne glede kakšna je.

Člani društva se morajo stro
kovno izobraževati, da sledijo 
tehničnim dosežkom na področ
ju gasilske opreme in orodja.

Tako smo na kratko opisali 
delo, ki ga opravljamo in teža
ve, ki jih imamo pri našem delu. 
Želimo, da bi bili vsi čimbolj 
pozorni ter, da bi imeli v prihod
nje čim manj nesreč.

Stane Leskovšek

Neupravičen strah
— Veš, kaj Janez, resno se bo

jim, da delavski svet ne bo ho
tel sprejeti našega predloga.

— Tvoj strah Pepe je popol
noma neupravičen, ker bomo da
li naš problem pod »RAZNO« 
tam pa veš, da se vse sprejme.
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Tradicionalno srečanje nekdanjih sodelavcev
Srečanje nekdanjih sodelavcev 

— upokojencev Cinkarne, ki ga 
že nekaj let prireja naša sindi
kalna organizacija, lahko že ime
nujemo tradicionalno. Medtem, 
ko so prejšnja leta organizirali 
za upokojence izlete v različne 
predele naše ožje domovine (Slo
venske gorice, Primorska, Gore
njska), so letos pripravili zanje 
tovariško srečanje v Domu žele- 
zarjev na Teharjah.

Od preko 400 vabljenih upoko
jenih cinkarnarjev se jih je sre
čanja udeležilo okoli 250. Že do
poldne je bilo zelo živahno pred 
nekdanjo metalurško vratarnico. 
Tu so se namreč zbrali tisti u- 
pokojenci sodelavci, ki so si že
leli ogledat tovarno in delovna 
mesta, na katerih so nekoč de
lali. Mnogi izmed njih, ki so bili 
zaposleni na zelo težkih delovnih 
mestih — v pražarni cinkovih 
koncentratov, v topilnici in dru
god po 25, 30 in še več let, »svo
jih« delovnih mest niso več na
šli, ker so bili ti obrati ustavlje
ni že pred leti. Z velikim zanima
njem so si ogledovali novejše ob
rate v grafiki in titanov dioksid 
ter ugotavljali, zlasti tisti, ki so 
šli pred desetimi in več leti v 
pokoj, da se je v tovarni marsi
kaj spremenilo na bolje; tu so 
predvsem mislili na delovne po
goje in na posodobitev proizvo
dnih procesov ter naprav.

V Domu železarjev so jih spre
jeli predstavniki naše sindikalne 
organizacije in jim zaželeli pri
jetno popoldne. V imenu podjet
ja pa jih je pozdravil direktor 
kadrovskega sektorja Franjo To
vornik.

Kadar se po daljšem času sre-

•o«o»o»o«o»o*o*o*o»o»o
NASMEJMO SE!

»Veš, Micka, jaz sem na viso
kem položaju in če me boš vze
la ti bo vedno z rožicami postla
no.«

»Oh, Francelj, kako rada te 
imam. A ja, kaj pa si po pokli
cu?«

»Cvetličar na Triglavu.«

•o«o»o»o«o»o»o»o»o»o»o

čaj o stari znanci, čas vedno hit
ro mine ob obujanju lepih pa tu
di drugačnih spominov. To po
poldne je teklo še hitreje, za to 
so poskrbeli: naša znana humo
rista Poldek in dr. Uran Žanič,

prikupna pevka Slavica in instru
mentalni ansambel.

V imenu upokojencev se je or
ganizatorjem zahvalil nekdanji 
topilničar Avgust Bence.

Zlatko Šentjurc

Ob koncu leto
šnjega sreča
nja so si naši 
nekdanji sode
lavci zaželeli: 
»Nasvidenje 
prihodnje le
to!«

Zlata pravila za 
varno delo
(Nadaljevanje)
— vedno se prepričajte, če so 

vrata res varno zaprta,
— nikoli ne bodite s hrbtom 

naslonjeni na vrata avto
busa niti vlaka,

— ne nagibajte se skozi okno 
takrat, ko se vozilo pre
mika,

— hodite vedno po levi stra
ni cestišča,

— nikoli ne vozite s kolesom 
po levi strani cestišča, ker 
s tem lahko zmedete osta
le udeležence v prometu 
in tako povzročite nesre
čo,

1

— uporaba koles brez ustrez
nih luči v nočnem času ni 
dovoljena in izredno nevar
na,

— za prehode preko cestišča 
uporabljajte samo označe
na mesta (zebre).

Nikoli ne postavljajte kak
šnih koli predmetov za vrata 
oziroma na prehode, saj bi 
vas vozila zaradi zožitve 
transportnih poti lahko po
škodovala. Zasilni izhodi mo
rajo biti vedno prosti in pri
pravljeni za primer nesreče.

Nikoli ne uporabljajte tes
nih prostorov ob strojih ali

napravah, ker se s tem izpo
stavljate nesrečam.

Ne bodite v zablodi, da je 
vsak tovor vedno pravilno na
ložen in da se ne more zdru- 
šiti ter vas poškodovati. Za
to se prej dobro prepričajte, 
predno se mu približate.

Vedite, da je prevoz z vozi
li, ki niso namenjena za oseb
ni prevoz, prepovedan in ne
varen. Sleherno obešanje na 
vozila je lahko usodno. Tran
sportne poti morajo biti ved
no proste in čiste. Zato ne 
puščajte na njih nobenih 
predmetov, orodja, odpade in 
podobnega materiala^ ker so 
lahko izvor za nesrečo.

Ne uporabljajte cestnih po
vršin, namenjenih vozilom za 
peš hojo. Za to uporabljajte 
le pločnike oziroma skrajne 
robove cestišča.

Ne hodite po strehah, ki so 
prekrite z lahkolomljivo kri

tino (steklo, salonitke, streš
na lepenka in podobno) tem
več poskrbite za ustrezne po
dlage za varno hojo.

Prijavljanje nesreč pri delu

Ne pozabite, da lahko iz 
majhne ranice v izrednih oko
liščinah zaradi nestrokovnega 
posega nastanejo neprijetne 
nevšečnosti. Niso redki pri
meri, ko so delavci zaradi 
takšnih in podobnih interven
cij izgubljali prste, oči in po
dobno.

Vsaka, pa tudi najmanjša 
nesreča mora biti strokovno 
oskrbljena. Prva pomoč je 
samo začasni ukrep pred pri
hodom zdravnika.

Za nesrečo pri delu se šte
je vsaka poškodba zavarovan
ca, ki je posledica neposred
nega in kratkotrajnega me-

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Založba »Komunista« priporoča
Te dni bo prišla iz tiskarne knjiga sekretarja v IK P CK ZKJ 

tov. Toda Kurtoviča »Obveščanje v socialistični samoupravni družbi«. 
Delo tega družbenopolitičnega delavca in publicista predstavlja bo
gat izbor besedil, ki so nastala v času pomembnih sprememb v naši 
družbi ter izrazitega soočanja starega z novim. Knjiga omogoča ce
lovit pregled aktualne problematike, ki zadeva ustavno preobrazbo 
sistema obveščanja. Saj obravnava mnogo vprašanj, od zasnove si
stema obveščanja prek svobode tiska in družbene kritike do knjižne
ga trga in tiskane besede sploh, tako da je svojevrsten dokument 
boja ZK za nove odnose na tem področju.

Knjiga je razdeljena v tri po
glavja. V prvem teče beseda pre
težno o politični teoriji sistema 
obveščanja v socialistični samo
upravni družbi. Članki in govori 
v drugem poglavju obravnavajo 
v glavnem strukturo in organi
zacijo obveščanja, tretji del pa 
stališča pisca o izvajanju sistema 
in teorije obveščanja v naši ne
posredni praksi.

Precej pozornosti je posvečene 
tudi tisku v delovnih organizaci
jah in komunah, ki je podlaga 
celotnega informacijskega siste
ma. Ob tem ugotavlja Kurtovič, 
da je najpomembnejša informa
cija, ki prihaja iz družbenega te
melja, iz prednjih položajev, iz 
prvih linij, brez nje pa ni mogo
če graditi močnega, prevladujo
čega vpliva samoupravne osnove 
združenega dela na vse tokove 
družbenega življenja.

Zaradi vsega tega bo knjiga — 
z uvodno besedo sekretarja IK 
predsedstva CK ZKS F. Šetinca 
— močno spodbudila in pripo
mogla k razvoju sistema obveš
čanja v razmerah, kakršne u- 
stvarjamo v naši socialistični sa
moupravni družbi, in bo v veliko 
pomoč vsem, ki želijo k temu 
prispevati svoj delež.

Predstavljamo vam slovensko 
izdajo Komunista, ki izhaja v
80.000 izvodih, poleg tega pa 
vam predstavljamo tudi njego
vo založniško dejavnost, ki izda 
na leto kakih 30 knjig in brošur.

Glasilo Zveze komunistov Slove
nije in Zveze komunistov Jugo
slavije prinaša v vsaki številki 
sestavke o najbolj aktualnih 
problemih razvoja in aktivnosti 
naše samoupravne družbe in nje
nih subjektivnih sil ter o aktual
nih mednarodnih dogajanjih in 
gibanjih tako v posameznih de
lih sveta kakor tudi v mednarod
nem delavskem gibanju. V njem 
so nadalje sestavki iz vseh kra
jev Slovenije in Jugoslavije. Čas
nik piše tudi o aktualnih teoreti
čnih problemih, posebno v Teo
retični prilogi, ki jo pripravlja 
Marksistični center pri CK ZKS.

Kakor je znano, sproži časnik 
vsako leto akcijo, imenovano 
»Teden Komunista«. Doslej je 
zelo uspešno organiziral dva, 
prav zdaj pa se je začel tretji 
»Teden Komunista«, namenjen 
»človeku, znanju in produktivno
sti« ter »družbi in knjigi«. V ok
viru letošnjega tedna Komunista 
se bo s številnimi akcijami vklju
čila tudi slovenska izdaja. Tako 
pripravlja razne simpozije, okro
gle mize, tribune, tim. panelne 
razprave, pogovore o raznih te
mah iz našega socialističnega 
razvoja ter še z drugih področij 
našega življenja in dela.

V časniku sodeluje trenutno 
nad 250 dopisnikov iz vse Slove
nije, s časnikom in založbo pa 
je povezanih nad 2.000 poverje- 
nihkov Komunista v osnovnih 
organizacijah ZK.

Založba Komunist je izdala doslej naslednje knjige, ki bodo 
prišle prav vsakemu našemu delavnemu človeku in občanu, poseb
no pa tistim, ki so aktivni in odgovorni za sedanji in prihodnji druž
beni razvoj. To so naslednje knjige:

1. Zgodovina revolucije XX. stoletja — II., III., IV. knjiga
2. O minulem delu
3. Minulo delo
4. Pomen ustavnih pravic iz minulega dela in doh. odnosi
5. Prešernova Zdravljica
6. VII. kongres ZKS
7. Po meri našega človeka
8. Kako vzgajati za socializem kljub idej. razlikam
9. Statut ZKJ in ZKS

10. Program ZKJ
11. Spomeniki revolucije in NOB — I. knjižica
12. Kultura in SLO
13. Enotni trg
14. Zasedanje ustavodajne skupščine
15. Tito pred nalogami zgodovine
16. Idejnopolitične osnove novega sistema planiranja
17. V areni življenja
18. Dialektika
19. Kumrovec-Trebče
20. Na poti od vizije do stvarnosti
21. Vprašanja obrambe in varnosti neuvrščenih držav
22. Marksizem in vojaštvo
23. ZKJ in socialistično samoupravljanje
24. Misel in akcije ZK
25. Idejno delo in politična praksa
26. ZBIRKA TEMELJI MARKSIZMA (8 knjig)

125,»’
8,00

10,00
20,00
35.00

150.00
65.00 
30.»'
5.00

25.00
6.00

90.00
25.00

500.00
100.00

7,00
200,00
130.00
25.00
45.00
15.00
35.00

140.00
130.00
50.00

289.00
I. Komunistični manifest 24,00

IV. Osemnajsti Brumaire 10,00
VI. Mezda, cena in profit 15,00

VII. Socializem in osvoboditev žensk 55,00
VIII. Marksist, pojmov, polit, partije delavskega razreda 50,00 

IX. Kritika gothskega in erfurtskega programa 30,00
X. Izkušnje in nauki pariške komune 45,00

XII. Nova ekonomska politika 60,00

27. III. zasedanje AVNOJ 200,00
28. Velikani kapitala 50,00
29. Delavci in kultura 20,00
30. Smeri razvoja političnega sistema soc. samoupravljanja 17,00
31. Dokumenti o kulturi 15,00
32. Konf. komunist, in delavskih partij Evrope 50,00
33. Sodobni svet in mi 180,00
34. Moralnopolitična in druga vpraš. kadrov, politike v vis. šol. 18,00
35. Značke posamezne (Človek, delo, kultura) 10,00
36. Značke kompleti (Človek, delo, kultura) 50,00
37. Spričevala 2,00
38. Colombo 50,00
39. Vloga In delo komunistov v krajevni skupnosti 35,00
40. Temelji delegatskega sistema 35,00
41. Uresničevanje ustavne zasnove združenega dela 200,00
42. Razglednice ob 40-letnici KPS 2,00

Letos bo založba Komunist se
stavila tak program za nasled
nje leto, v katerem bodo imela 
glavno mesto Titova zbrana de
la. Na to akcijo založbe Komu
nist ne smemo pozabiti.

Te dni so direktor naše delov
ne organizacije in direktorji to
zdov, kakor tudi predsedniki sin
dikalnih in mladinskih organiza
cij dobili pismo glavnega in od
govornega urednika slovenske 
izdaje Komunista, ki se nanaša 
na razširjanje časnika med de
lovne ljudi in občane. Pomagaj
mo jim, da bo ta akcija uspela.

Prav tako smo pooblaščeni, da 
tudi naše glasilo vključimo v to 
akcijo kakor tudi v vse druge

akcije glasila ZKS in ZKJ. Zato 
pozivamo naše delovne ljudi, da 
izpolnijo naročilnice in jih po
šljejo našemu uredništvu.

Cena tednika Komunist je tre
nutno 2,00 dinarja za izvod ali
100,00 dinarjev na leto. Od 1. ja
nuarja 1978 bo časnik po sklepu 
vseh izdajateljskih svetov vseh 
izdaj Komunista veljal 3,00 di
narje za izvod oziroma 150,00 di
narjev na leto.

Naročnike časnika ter knjig in 
brošur, ki bodo izpolnili naročil
nice, čaka presenečenje, ki ga 
pripravljata uredništvo Komu
nista in njegova založba. Pohi
tite.

INDOK obvestilo
Pred nekaj tedni je Informacijsko dokumentacijski center 

Celje izdal novo številko — Informacije (št. 5, z dne 27. 10. 1977), ki 
vsebujejo pregled samoupravnih sporazumov na področju družbenih 
dejavnosti v občini Celje in nekaterih drugih sporazumov za obdob
je 1976 — 1980 in sicer:

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana skupnosti otro
škega varstva za obdobje
1976 — 1980

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana občinske izobra
ževalne skupnosti Celje

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana kulturne skup
nosti občine Celje in kultur
ne skupnosti SR Slovenije

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana telesnokultume 
skupnosti Celje za srednje
ročno obdobje

— Samoupravni sporazum o 
skupnih temeljih plana social
nega skrbstva v občini Celje 
in SR Sloveniji

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana občinske zdrav
stvene skupnosti Celje

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana zaposlovanja na 
območju občine Celje

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana skupnosti po
kojninskega in invalidskega 
zavarovanja v SR Sloveniji

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana samoupravne 
interesne skupnosti starost
nega zavarovanja kmetov v 
SR Sloveniji

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana samoupravne 
stanovanjske skupnosti obči
ne Celje za področje stanova
njskega gospodarstva

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana skupnosti za iz
gradnjo objektov posebnega 
pomena občine Celje

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana informacijske 
dejavnosti v občini Celje

— Samoupravni sporazum o o- 
snovah plana raziskovalne 
skupnosti Celje

— Samoupravni sporazum o iz
vrševanju skupnih nalog ljud
ske obrambe in združevanju 
sredstev za njihovo financira
nje

— Samoupravni sporazum o os
novah plana samoupravne in
teresne skupnosti za varstvo 
pred požari občine Celje

— Samoupravni sporazum o na
činu združevanja sredstev de
lavcev TOZD in drugih de
lovnih skupnosti s sredstvi 
delovnih ljudi in občanov v 
krajevnih skupnostih občine 
Celje za zadovoljevanje sku
pnih potreb.

Navedeni samoupravni spora
zumi so namenjeni strokovnim 
službam, saj so le-te odgovorne 
za dosledno izvajanje dogovor
jenih nalog in sporazumov. In
formacije so v podjetju bile po
sredovane strokovnim službam 
in se uporabljajo kot pripomo
ček za uspešnejše opravljanje 
samoupravnih in delegatskih 
funkcij.
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Naši šahisti na ekipnih hipoteznih turnirjih
V novembru je Steklarna Rogaška Slatina ob jubilejni prosla

vi 50-letnice obstoja Steklarne in 30-letnice obstoja Steklarske šole 
priredila moštveni hitropotezni šahovski turnir na katerem je sode
lovala tudi naša ekipa. Nastopilo je osem moštev,v sestavi štirih ig
ralcev in rezerve. Za našo ekipo so nastopili naslednji igralci: Arh 
Zvone, Ružič Vojislav, Dečko Franc, Škrobič Branko in Šnajder Jo
že (rezerva).

Turnir je bil odigran v prosto
rih družbene prehrane v Steklar
ni. Skupni čas za razmišljanje 
ene partije je bil 10 minut, od
igran pa je bil dvokrožni sistem. 
Ekipe so nastopile zelo močne, 
saj je imelo kar pet ekip, mošt
va sestavljena od mojstrskega 
kandidata do III. kategomika. 
Naše moštvo je zasedlo 6. mesto,

sicer pa bi z malo več sreče lah
ko osvojilo 5. mesto, če ne bi z 
visokim rezultatom 8 : 0 izgubili 
s Steklarno Rogaška Slatina. Vr
stni red je bil naslednji:

točke
1. Gorenje, Velenje 40
2. ČP »Delo« Ljubljana 37,5
3. REK, Velenje 36

Inovaterjev slovar
(Nadaljevanje iz prejšnje števil
ke)

Tehnična izboljšava

Za tehnično izboljšavo se šteje 
tehnična rešitev, dosežena z raci
onalnejšo uporabo znanih tehni
čnih sredstev in tehnoloških po
stopkov s katerim se doseže več
ja storilnost, boljša kakovost 
proizvodov, prihranek pri ma
terialu, boljša kontrola proizvo
dnje in boljša varnost pri delu.

Koristni predlogi

Koristni predlogi so vsi pred
logi, ki pomenijo racionalnejšo 
rešitev ali izvajanje katerekoli

Kadrovske
vesti

v oktobru in novembru
Fluktuacija delovne sile v OZD

Cinkarna je pogojena z letnimi 
časi. V letnem obdobju je fluk
tuacija večja kot v zimskem ča
su. Zato se moramo v novem
bru in decembru posluževati tu
di nekaterih administrativnih 
ukrepov, da se ne poruši ravno
težje v produktivnosti ter da so 
istočasno zaposlitve ekonomsko 
upravičene.

Doslej je bil prihod delovne 
sile iz drugih republik večji, 
medtem ko se je stanje v no
vembru obrnilo. V oktobru je 
vstopilo 26 delavcev, izstopilo pa 
20, v JNA so odšli trije delav
ci ,eden je umrl, dva pa sta bi
la invalidsko upokojena. V me
secu novembru je vstopilo 32 
delavcev, izstopilo jih je 18, 
eden je umrl, eden je odšel v 
JNA, eden pa je bil upokojen.

Vzroki zapustitev dela v pod
jetju so različni od obrata do 
obrata. V poprečju so največji 
vzroki zaradi nezadovoljivih 
osebnih dohodkov, istočasno s 
težavnostjo dela, zaradi medse
bojnih odnosov ter izmensko de
lo. Večina delavcev, ki zapusti
jo podjetje pa pravega vzroka 
ne povedo.
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funkcije v OZD, ki se ne štejejo 
med izume in tehnične izboljša
ve. Med koristne predloge spa
dajo predvsem izboljšnje organi
zacije poslovanja, transporta in 
podobno.

Pod množično inventivno de
javnostjo razumemo vključevan
je in sodelovanje najširšega kro
ga delavcev, zlasti neposrednih 
proizvajalcev v inovacijskem 
procesu. Za množično inventivno 
dejavnost je značilno, da to so
delovanje ni osnovno delo de
lavcev, temveč da delavci ob 
svojem rednem delu neprestano 
iščejo nove možnosti za zmanj
šanje fizičnega dela oziroma za 
povečanje produktivnosti v ne
posredni okolici. Delavcem, ki 
so ustvarjalno vključeni v to 
dejavnost, pravimo tudi raciona- 
lizatorji ali novatorji.

Organizirana raziskovalno - raz
vojna dejavnost

V primerjavi z množično in
ventivno dejavnostjo je za raz
iskovalno razvojno dejavnost 
značilno, da je njen glavni cilj 
zavestno ustvarjati nove dosežke, 
dosegati in spremljati sodobni 
nivo tehnike. Delavcem (delavci 
v razvojnih oddelkih) v razisko- 
valni-razvojni dejavnosti je to
rej glavna naloga iskanje novih 
tehnoloških rešitev, ki jih potre
buje proizvodnja. Spričo neneh
nega napredka tehnike je takoj 
jasno, da je:

a) raziskovalno-razvojna dejav
nost nujno potrebna v vsaki 
industriji;

b) da so za to dejavnost potre
bni predvsem visokokvalifici
rani kadri.

Raziskovalna-razvojna dejavnost 
se deli na:
— osnovne raziskave, pri kate

rih obdelujemo splošna nova 
spoznanja, ne glede na dolo
čeno področje uporabe;

— usmerjene raziskave, ki se 
nanašajo na neko določeno 
področje uporabe;

— razvoj pri katerem izpopol
njujemo in izboljšujemo nove 
in obstoječe proizvode in po
stopke ali iščemo nove mož
nosti uporabe za izdelke.

(Se nadaljuje)

Franc Lipošek

4. Metalna, Maribor 32,5
5. Steklarna, Rog. Slatina 26,5
6. Cinkarna, Celje 25,5
7. Swaty, Maribor 13,5
8. Steklarna, Hrastnik 12

Pet prvo plasiranih ekip je 
prejelo praktične nagrade (kri
stalni izdelki). Štiri nagrade pa 
so bile podeljene šahistom za 
najboljši uspeh na posameznih 
deskah.

Od vseh 40 tekmovalcev je po
sebno nagrado — kristalno vazo 
prejel naš dolgoletni član Jože 
Šnajder, kateri ima največ za
slug, da imamo že preko 20 let 
prijateljske stike s Steklarno in 
smo tako odigrali mnogo dvobo
jev v Rogaški Slatini in Celju.

Šnajderju se je za prizadev
nost zahvalil tehnični vodja ša
hovske sekcije Steklarne Jovčič, 
spominsko darilo pa mu je izro
čil organizator rekreacije Čana- 
ki. Ob koncu tekmovanja nam 
je organizator pripravil malo za
kusko. Najboljši uspeh za naše 
moštvo je dosegel Arh z 10 toč
kami, sledili pa so mu Dečko 
6,5, Škrobič 5 in Ružič 4 točke.

Dne 26. novembra 1977 se je 
naša ekipa v enaki sestavi ude
ležila ekipnega tekmovanja, ka
terega je organiziral, v počasti
tev dneva republike, Šahovski 
klub Invalid, Žalec. Skupni čas 
za razmišljanje partije je bil 20 
minut. Na tem tekmovanju so 
sodelovale naslednje ekipe:

1. ŠK Invalid, Žalec
2. ŠS Cinkarna
3. Mladinci Žalec

4. Šahovski klub Invalid, .Sevni
ca.

Tekmovanje je potekalo v zelo 
prijateljskem vzdušju. Igralni 
čas nam je ustrezal, saj smo od
lično zaigrali tako, da smo si 
delili 1. mesto z Žalcem 9,5 toč
kami, sledili so:
— mladinci Žalec 4,5 točk
— Sevnica 0,5 točke

Ker pa žal organizator ni po
slal pred tekmovanjem propozi- 
cij, kaj odloča v primeru delitve 
prvega mesta, smo morali po
novno odigrati dvoboj, kateri pa 
se je spet končal neodločeno 2:2. 
Na predlog organizatorja smo se 
dogovorili, da odigramo ponovni 
dvoboj 4 kola, vsak z vsakim, 
skupni čas za partijo je bil to
krat 10 minut in ta dvoboj smo 
izgubili z 8,5 : 7,5. Za naše mošt
vo je dosegel najboljši uspeh 
Dečko S,5 točk, sledili so mu Ru
žič in Arh 5 točk ter Škrobič 3,5 
točk. Vsa moštva so prejela di
plome, zmagovalna ekipa pa kri
stalni pokal, kateri bi lahko kra
sil našo vitrino, če nas ne bi za
pustila športna sreča, saj smo v 
zadnjem kolu izgubili s 3 : 1, pa 
čeprav bi lahko bil rezultat ob
raten, ker smo v tem kolu izgu
bili dve popolnoma dobljene par
tije. Žal je spet tukaj botroval 
za poraz čas oziroma časovna 
stiska, kot jo imenujemo šahisti.

Tudi na tem tekmovanju smo 
bili pogoščeni z zakusku in ob 
njej pokramljali o uspehih sek
cij in o nadaljnjih medsebojnih 
srečanjih.

Franc Dečko

Praznovali smo Dan republike

Ob počastitvi praznika, rojstva naše republike, je bila v sindikalni 
dvorani podjetja proslava. Uvodno besedo je povedal tov. Franjo To
vornik. Nastopali pa so recitatorji osnovne šole Franja Vrunča, pev
ski zbor Franceta Prešerna ter recitator Brane, predstavnik ZSMS 
iz Cinkarne. Udeležba gledalcev je bila zadovoljiva, vendar se še ve
dno čuti premajhno razumevanje in interes za obisk proslav v pod
jetju. Prav bi bilo, da bi delavci tudi na tak način počastili praznik, 
ne pa se ga izogibali, kot da je to eno breme več. Zavedati se mora
mo, da nas danes prav to združuje, kulturno bogati in vrednoti.



NA DRUGI KONTINENT - V AFRIKO
Vzpon na Toubkal
(Nadaljevanje)

I^t oč je bila kratka. Že ob 
pol šestih zjutraj smo

L ^ čakali na kombi, ki nas 
je peljal do 17 km oddaljene va
si Imelil. Te vožnje verjetno ne 
bom nikoli pozabila. V kombi se 
je stlačilo trideset ljudi in seve
da trideset nahrbtnikov. Ker na
še prevozno sredstvo ni imelo 
oken, smo pustili odprta vrata, 
da se ne bi zadušili v taki gneči. 
Predstavljajte si vožnjo po viju
gasti makadamski cesti. Preme
tavati nas ni moglo, ker smo bi
li preveč stisnjeni, pač pa smo 
s polnimi pljuči lahko vdihavali 
pristen afriški prah. Še večje pa 
je bilo presenečenje, ko smo sto
pili iz kombija. Spravilo nas je 
v prisrčen smeh, kajti tisti, ki 
so stali v bližini vrat, so bili beli 
kot peki. Po vsej obleki, laseh, 
čevljih se je nabralo toliko pra
hu, da je teh par ljudi obarvalo 
s sivo barvo.

V Imelilu so nas že čakali vo
diči in nosači z mulami, ki so 
nam nosile nahrbtnike. Na vsako 
mulo so natovorili po pet do se
dem nahrbtnikov. Ko je kombi 
pripeljal še tretjo skupino pla
nincev in so bile mule natovor
jene, smo krenili v smeri, kjer 
so se kazali visoki vrhovi.

Imelil leži na nadmorski višini 
1.740 m. Vas je precej velika, do
mačini se bavijo predvsem s po
ljedelstvom in gojijo drobnico, 
vendar je vse bolj skromno. Na 
nadmorski višini 2.050 m leži 
berberska vas Arant, ki ima o- 
krog 620 prebivalcev. Videli smo 
kako so si ljudje ogradili zem
ljo, jo posejali z ovsem, pone
kod pa raste sadno drevje. Po 
dolini teče majhna reka.

Naše »planinarjenje« je vedno 
bolj dobivalo svoj pravi pomen. 
Vzpenjali smo se sicer počasi, a 
vztrajno. Vsake tričetrt ure smo 
počivali, da smo se polagoma 
privajali vedno večji višini. Po
javljale so se že prve zaplate 
snega. Bližnji vrhovi so bili po
beljeni. Pot je bila podobna na
ši mulatieri, kamenja je bilo do
volj. Na višini 2.600 m leži zad: 
nja berberska vas Maragu, ki 
šteje le nekaj prebivalcev.

Pot je postajala vedno bolj 
strma in nekaterim planincem 
se je že lahno poznala utruje
nost. Poskrbljeno je bilo tudi — 
jahanje na mulah. Prispeli smo 
do višine 2.800 m. Od tu naprej 
mule niso mogle več hoditi, pot 
je bila slaba, vsa zasnežena. Na
ši nosači so raztovorili mule, na
prej je bilo treba nahrbtnike no
siti. Priznati moram, da so do
mačini, ki smo jih najeli za no
sače, zelo žilavi. Revno oblečeni, 
še bolj skromno obuti so se iz
kazali za zelo utrjene. Primerja
la sem opremo, nas planincev, z 
njihovo in skoraj me je postalo 
sram, ko sem ugotovila velike 
razlike, seveda, nam v prid. Ven
dar, bili so zadovoljni, saj se jim 
je ponudila prilika, da nekaj za
služijo. Naložili so si po dva do 
tri nahrbtnike, da so komaj no
sili Vztrajali so, ker so bili pla
čani za vsak nahrbtnik, ki so ga 
prenesli.

Po skoraj šesturnem planinar
jenju smo prispeli do cilja, kate
rega smo si zadali za prvi dan.

zagledali Saharo. Nikdar si ni
sem zamišljala, da bom kdaj 
lahko videla to čudo, ki ima del
no srhljiv prizvok. Pomislila 
sem na vse tiste karavane, ki so 
potovale po tem žgočem pesku, 
koliko človeških življenj je ugas
nilo v njem, da o živalih niti ne 
govorim.

Kljub takemu dosežku sem po
stala malo sentimentalna, ob mi
sli na naše gore. Res, da niso 
tako visoke kot te, ki sem jih 
gledala, so pa tako različne od 
njih. Kljub precejšnji razliki v 
višini se mi zdijo naše gore ve- 
ličastnejše, bolj zanimive. Mogo
če je kriva temu moja ljubezen 
do njih, kajti takrat, ko se vzpe
njam na nje, čutim, da mi nudi
jo nekaj prelepega. Navdaja me 
ponos, da jih premagujem, da 
se jim dajem, one pa mi vračajo 
vse tisto, kar čutim do njih. Za
to pravim — gore moraš imeti 
rad in tudi one so večinoma lju
beznive s teboj.

Čas nas je priganjal, da se ni
smo predolgo mudili na vrhu. IJ- 
ra je bila že šest, po našem času 
pravzaprav sedem, zato smo se 
morali spustiti nazaj do Neltner- 
ja. Skrb pred bližajočo se nočjo 
nas je priganjala, da smo hiteli, 
kolikor se je dalo. Zelo naglo se 
je temnilo in kmalu nismo več

Drugi dan zjutraj, bila je sre
da, se je že ob štirih odpravila 
na vrh še zadnja skupina. Mi pa 
smo imeli še čas, da smo bolj 
udobno še malo poležali. Zajtrk 
nam ni preveč teknil, zato smo 
se kmalu odločili za spust v do
lino. Oprtali smo si nahrbtnike 
in se odpravili do višine 2.800 
m, kjer so nas čakali nosači z 
mulami. Navzdol je šlo kar hitro. 
Rešeni bremen smo opazovali 
vrhove, ugibali sestavo tal, zbi
rali lepo kamenje, zaman pa 
smo iskali kaj zelenega. Šele pri 

^višini 2.500 m so se pojavile prve 
rastline, v glavnem trnje, precej 
nižje pa je raslo kako skrivenče
no drevo.

V Imelil smo se vrnili okrog 
trinajste ure, od tu pa zopet s 
kombijem v Asni. V hotelu smo 
se uredili, saj smo bili potrebni 
temeljitega čiščenja. Do večera 
smo imeli še nekaj prostega ča
sa, ki smo ga porabili za ogled 
vasi in nakup spominkov.

Zvečer smo imeli skupno ve
čerjo. Velika dvorana v hotelu 
je bila lepo urejena, na mizah so 
gorele sveče v pristnih afriških 
svečnikih. Vzdušje je bilo sve
čano. Zadovoljno smo poslušali 
tovariša Herleca, ki nam je naj
prej nazdravil, nato pa dejal: »S 
planinci je lahko potovati, saj 
jim niso tuji napori, niso zah
tevni in se prilagodijo v vseh o- 
koliščinah. Vsi smo zadovoljni, 
da je vzpon uspel brez nezgod. 
V nas samih je neko vzhičenje, 
zadovoljstvo, da smo sposobni 
premagati tudi tako težke ovire. 
Napori so bili res hudi, vendar 
omagal ni nihče. Kljub veliki vi
šinski razliki, ni bilo hujših ne- 
prilik. Udeležba je bila velika, 
razlika v letih precejšnja, ven
dar tega ni bilo čutiti. Vsem že
lim mnogo lepih trenutkov v go
rah in morda se bomo še kdaj 
srečali.«

Razpoloženi smo obujali prav
kar premagane ovire. Vsi smo 
bili srečni, da nam je podvig u; 
spel. V tistem trenutku smo si 
bili vsi tako blizu, tako enaki; 
človek si bi tako razumevanje 
med ljudmi vedno želel, brez 
sovraštva in nevoščljivosti.

Še en dan bivanja v Maroku 
je bil pred nami. Ni nas skrbelo, 
kako ga bomo preživeli. Doslej 
je vse potekalo tako v redu, to
liko smo doživeli, da nam je bilo 
skoraj žal, da bomo samo še en 
dan uživali v neznanem.

(Se nadaljuje.)
Marija Pečnik
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- 4165 m

Na vrhu 
Toubkala 
— 4165 m

Na nadmorski višini 3.207 m je 
postavljena zelo trdna zgradba, 
to je Neltner. Zgradili so jo 
Francozi leta 1938 in je bila ta
krat last francoskega alpinistič
nega kluba. Oddahnili smo se, 
saj je bilo že precej truda za na
mi. Plačali smo nosačem, bili so 
veseli, nekateri so si celo naslo
ve izmenjali. Ko smo se malo u- 
redili, je bila prva misel kosilo; 
ni se dosti razlikovalo od kosila 
prejšnjega dne — konserve, argo 
juhe.

Bil je čudovit dan. Sonce je 
pripekalo, nebo je bilo brez ob
lačka. Ne bi bili pravi planinci, 
če bi sredi dneva kar mirovali. 
Tisti, ki nismo bili preveč utru
jeni, smo se odločili, da se po
vzpnemo na vrh še isti dan. V 
razmaku pol ure sta se odpravili 
proti vrhu dve skupini. Hodili 
smo po zasneženih predelih, po 
meliščih, pravih skal pa je bilo 
malo. Obdajali so nas skoraj sa
mi štiritisočaki, mi pa smo le 
polagoma pridobivali na višini. 
Vedno bolj so bili potrebni po
čitki, kajti krepko se je že po
javljala utrujenost, posebno še 
pri višini okrog 3.900 m. Vročina

je bila precej huda, zdelo se mi 
je, da v zraku nekaj miglja; od 
vročih skal se je dvigal topel 
zrak. Redek zrak nas je pri di
hanju precej oviral. Zadnjih de
set ali dvajset metrov pod vr
hom smo morali počivati že po 
petih ali desetih korakih. Vztra
jali smo.

Vrh — 4.165 m! Bili smo vzhi
čeni. Čestitali smo drug druge
mu za tak dosežek. Vrh sam po 
sebi ni preveč zanimiv, pač pa je 
bil veličasten pogled naokrog. 
Sami visoki vrhovi vsepovsod, le
ti polagoma prehajajo v nižje, 
dokler se svet ne spremeni v niz
ko gričevje. In tam daleč smo

vedeli, kje je prava pot. Ko smo 
zagledali razsvetljeni Neltner, 
smo si oddahnili; bil nam je ka
žipot. Kamenje se je valilo za 
nami, zato smo raje hodili po 
snegu. Tudi tod ni šlo gladko, 
saj se nam je udiralo do kolen, 
toda vsaj plazov kamenja nismo 
sprožili. Med osmo in deveto u- 
ro smo se vsi srečno vrnili v 
Neltner. Za večerjo ni bilo časa, 
bili smo utrujeni, zto smo se od
pravili spat. Neltner tudi nor
malno prenočišče tridesetim ali 
štiridestim planincem, nas pa je 
prenočevalo kar osemdeset. Zo
pet gneča, toda tudi to smo do
bro prenesli.

»Slišal sem, da zadnjič na CDS 
niste bili sklepčni in me zato za
nima vaše mnenje, tov Pero. »Ja, 
res je to malce čudna zadeva, 
vendar imam glede tega popol
noma zanesljiv predlog. V bodo
če, naj bi pod točko razno de
batirali o povišanju osebnih do
hodkov in dvomim, če bi sploh 
kdo odšel predčasno s CDS.
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